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ACTA NÚM. 2/2024 
 
El dia 7 de febrer de 2024 a les 17:30 hores, a la Casa Comuna de Canillo, es reuneix 
el Consell de Comú en sessió ordinària tradicional, anomenada Consell de les Talles, 
Tabes i Arrendaments, es procedeix a l’arrendament de les muntanyes i de les herbes 
al més dient, i és també per donar curs a tot allò que sigui convenient per a la bona 
administració de la parròquia. 
 
El cònsol major dona la benvinguda a tots els assistents a la sessió de Consell tant als 
Consellers de Comú, com a les persones com als mitjans de comunicació presents així 
com als mitjans que estan connectats i a tots els ciutadans que segueixen el Consell per 
streaming.  
 
El cònsol major matisa que la sessió del dia d’avui tindrà una primera part i una segona 
part i la secretària general dona lectura a l’ordre del dia de la reunió: 
 
 
1. Nomenament i proposta de jurament o promesa del càrrec d’agents de Circulació.  
2. Aprovar l’acta de Consell de Comú de data 11 de gener de 2024. 
3. Proposta i aprovació, si escau, del Marc pressupostari, de l’Ordinació pressupostària, 
de la Memòria tècnica i del Pressupost per a l’exercici 2024. 
4. Proposta i aprovació, si s’escau, de l’equivalent econòmic, per m² de sostre, d’acord 
amb els valors dels terrenys de les diferents unitats d’actuació de sòl urbà consolidat del 
POUPC, a efectes de la cessió econòmica obligatòria i gratuïta a favor del Comú, 
respecte el sostre a edificar quan així s’accepti. 

Annex 1: Estudi de valors de cessió 2023 de Peritaxa 
Annex 2: Proposta de Decret pel qual s’aprova la revisió dels imports de cessió 
econòmica del valor del terreny objecte de cessió obligatòria i gratuïta a favor del 
Comú de Canillo  

5. Proposta i aprovació, si escau, del Decret pel qual es fa públic l’acord de suspensió 
temporal i sectorial de les llicències urbanístiques en règim d’usos provisionals en les 
zones de protecció (clau 7) del POUPC. 
6. Proposta i aprovació, si escau, de la convocatòria de diferents concursos: 

Per a la contractació dels serveis d’una oficina tècnica d’assistència a la 
implantació de l’administració electrònica al Comú. 
Per a l’adquisició d’un programa de gestió econòmica.  

7. Informar dels acords de les Juntes de Govern de data 17 i 24 de gener de 2024. 
8. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació d’Arrestos de la parròquia de Canillo de 
l’any 2024. 
9. Subhasta dels Cortons. 
 
 
Sota la presidència de l’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font, cònsol major, i amb l’assistència 
dels Honorables membres de la Corporació que es relacionen a continuació:  
 
 
Cònsol menor 
Marc Casal Tomàs 
Consellers i Conselleres 
Sílvia Mandicó Garcia 
Miquel Casal Rossell 
Misericòrdia Torres Sedó 
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Sebastià Plaza Carrasco 
Laura Riba Alcobé 
Alexander Cesare Kinchella 
Cristel Torres Mariojouls 
Joan Antoni Rodríguez Angrill 

 

 

Ha excusat la seva absència: l’Hble. Sr. Miquel Casal Rossell a la primera part de la 
sessió de Consell de Comú, ja que per motius personals arribarà més tard. 

 

 

Secretària general: 

Meritxell Moya Delgado 

 
 
Desenvolupament de la sessió: 
 
Havent estat convocada degudament aquesta sessió de Consell de Comú, d’acord amb 
el que disposa l’article 21 de l’Ordinació d’organització i funcionament dels Comuns, de 
data 24 de novembre de 2011; 
 
Aquesta sessió serà transmesa per streaming i es procedirà a la seva gravació conforme 
al que disposa l’article tercer de l’Ordinació del 24-12-2021 de modificació de l’Ordinació 
del Comú de Canillo d’organització i funcionament dels Comuns, del 24 de novembre de 
2011. 
 
Un cop comprovada l’existència del quòrum perquè pugui ser iniciada, d’acord amb el 
que disposa l’article 22; i de conformitat amb els articles 23.2 i 23.3 de l’Ordinació 
d’organització i funcionament dels Comuns, de data 24 de novembre de 2011; 
 
 
Es procedeix amb l’ordre del dia establert, exposat a continuació: 
 
 
 

1. Nomenament i proposta de jurament o promesa del càrrec d’agents de 

Circulació.  

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font procedeix amb el punt inicial de l’Ordre del Dia i proposa 
al càrrec d’agents de circulació a la Sra. Paula Alexandra Gaspar Lima i als Srs.              
Josep Maria Basté Roviralta i Fabio Daniel Fernandez Correia respectivament. 
D’entrada dir que les tres persones que juraran el càrrec han estat en període de prova 
d’un any i l’han superat satisfactòriament.  
 
Es procedeix a la votació dels nomenaments, els quals són aprovats per unanimitat. 
 

A continuació s’esdevé l’acte de jurament o promesa dels referits càrrecs davant el 

cònsol major que du la medalla oficial. La Sra. Paula Alexandra Gaspar Lima i els Srs.              

Josep Maria Basté Roviralta i Fabio Daniel Fernandez Correia, juren el càrrec. 
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2. Aprovar l’acta de Consell de Comú de data 11 de gener de 2024. 

L’Hble. Sr. Jordi Alcobé comenta que l’acta ha estat distribuïda per a informació a tots 
els consellers i demana si hi ha alguna consideració a fer de l’acta de Consell de Comú 
de data 11 de gener de 2024, i no havent-hi cap consideració al respecte, es procedeix 
a la votació de la mateixa i s’aprova per assentiment.  
 
 

3. Proposta i aprovació, si escau, del Marc pressupostari, de l’Ordinació 

pressupostària, de la Memòria tècnica i del Pressupost per a l’exercici 2024. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé Font puntualitza que es tracta d’un punt important pel Comú de 
Canillo, atès que marcarà l’inici de nous projectes d’aquest mandat. D’entrada vull agrair 
al conseller de Finances el seu treball de les darreres setmanes i dies, per fer un 
pressupost molt solvent i complet, i a tot l’equip de les Comissions que heu pogut 
col.laborar, així com a la directora de Finances, Sra. Cristina Patiño i també a 
l’Interventora Comunal, Sra. Andrea Solano. Seguidament cedeix la paraula al president 
de la Comissió de Finances, Tràmits i Sistemes d’Informació, perquè faci l’exposició del 
present punt. 
 
L’Hble. Sr. Joan Antoni Rodríguez Angrill abans de donar pas a la corresponent 
presentació, també vol agrair a les persones que ha nomenat el Sr. Cònsol la feina 
realitzada, ja que sense elles, sense cap dubte, per part meva, hagués estat difícil 
realitzar aquest pressupost.  
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El Sr. Cònsol recorda que en aquest punt també s’aproven 4 punts més del pressupost: 

el Marc Pressupostari 2024-2027, que és un pla de les previsions pressupostàries per 4 

anys, d’ingressos, despeses i d’endeutament, el qual es mantindrà constant, inclús a la 

baixa durant aquests propers 4 anys. L’Ordinació Pressupostària que defineix el 

pressupost del 2024, la Memòria Tècnica que especifica i precisa amb xifres el 

pressupost amb un explicatiu i el Pressupost que acaba d’explicar el Conseller, Sr. 

Rodríguez, ara mateix. 

Per conseqüent el Sr. Cònsol dona pas a la votació del present punt de l’Ordre del Dia, 

el qual s’aprova per assentiment. 

 

Seguidament s’insereix tota la documentació de suport de la present proposta, així com 

aquells documents que s’han de publicar al BOPA per la seva bona eficàcia 

administrativa: 
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4. Proposta i aprovació, si s’escau, de l’equivalent econòmic, per m² de sostre, 

d’acord amb els valors dels terrenys de les diferents unitats d’actuació de sol urbà 

consolidat del POUPC, a efectes de la cessió econòmica obligatòria i gratuïta a 

favor del Comú, respecte el sostre a edificar quan així s’accepti. 

 
El Sr. Cònsol respecte a la present proposta comenta que aquest punt tracta 
d’actualitzar els imports, a partir dels quals, quan es vol edificar en sòl urbà consolidat, 
la cessió econòmica o superfície que s’hagi de fer es pugui valorar a un preu també de 
mercat. De fet, des de l’any 2007, no s’havien actualitzat aquests valors de cessió 
econòmica, la qual cosa vol dir que estàvem molt desfasats respecte al mercat actual, 
tant a l’alça com a la baixa. Hi ha zones a Canillo que durant aquests darrers 15 anys 
han incrementat moltíssim de preu i d’altres zones que s’han des valoritzat respecte al 
preu de mercat de l’any 2007. I per aquest motiu s’ha cregut molt convenient, i ho va 
encomanar el Comú sortint, al qual vull agrair aquesta encomana, un estudi a Peritaxa 
per poder tenir uns preus de mercat actualitzats de totes les zones de la parròquia de 
sòl urbà consolidat. Fruit d’aquest treball de camp que ha estat molt precís i molt de 
detall s’han pogut obtenir uns valors per m2 de les diferents unitats d’actuació. Resumint 
una mica el fruit d’aquest treball, les zones que es reduiria el preu de cessió econòmica 
són l’Aldosa, el Forn, Meritxell i Prats, entre un 20-30%, respecte a l’aprovat al 2007 i 
les zones que incrementarien el valor de la cessió econòmica són Canillo, Ransol, 
Soldeu i El Tarter, per tant aquestes zones entre un 7-50% serien els increments de 
cessió que hi hauria. Per tant, es tracta d’una eina útil, justa i equitativa, per valorar les 
cessions econòmiques a un preu real i de mercat i que a partir d’ara s’anirà actualitzant 
cada cop que escaigui.  
 
Finalitzat aquest punt el Sr. Cònsol demana si hi ha alguna objecció o comentari al 
respecte, no havent res a dir es procedeix a la votació. La proposta queda aprovada per 
unanimitat.  
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Seguidament es transcriu l’Estudi de valors de cessió 2023 de l’empresa Peritaxa: 
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Seguidament es transcriu el contingut del decret que es publicarà al BOPA per la seva 
deguda i correcta eficàcia administrativa: 
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5. Proposta i aprovació, si escau, del Decret pel qual es fa públic l’acord de 

suspensió temporal i sectorial de les llicències urbanístiques en règim d’usos 

provisionals en les zones de protecció (clau 7) del POUPC. 

El Sr. Cònsol respecte aquest punt comenta que es tracta d’un punt molt rellevant del 
Consell del dia d’avui. Es tracta de suspendre temporalment les llicències de nova 
construcció, d’usos provisionals a les valls de Canillo, essencialment, que són les claus 
7.1 i 7.2. Es tracta de la Vall d’Incles, la Coma de Ransol i d’Entor, la Vall del Riu, la Vall 
de Montaup i Mereig. Amb aquestes claus, actualment és molt difícil desenvolupar plans 
parcials, des de la complexitat de la propietat d’aquesta actuació, però sí que han 
proliferat edificacions que s’anomenen bordes. El Comú de Canillo, al mandat anterior, 
va aprovar la nova regulació del POUPC i va restringir substancialment aquesta 
edificabilitat amb una reducció del 97% d’aquestes zones de la parròquia. Per tant, el 
quan està molt ben definit i el què també, el que s’ha de precisar és el com. De fet, el 
compromís polític ja era el d’analitzar com havien de ser aquestes edificacions i 
construccions d’alta muntanya per adaptar-les al medi on es troben ubicades i buscar 
uns criteris homogenis, o més aviat de construcció tradicional i rural perquè encaixin 
amb aquesta vall. Per poder fer això i poder treballar de forma objectiva, tranquil.la i 
sense tenir una pressió a sobre de noves construccions que puguin entrar en aquesta 
vall, s’ha considerat oportú realitzar una suspensió temporal, que per Llei pot arribar ha 
ser màxima d’un any, però la nostra voluntat és que en pocs mesos, per no dir d’aquí a 
l’estiu, es pugui regular. Per tant, regularem les construccions de les zones ja 
esmentades anteriorment. També aprofitaríem per regular les cabanes, com ja sabeu 
es va suspendre pel Comú, de finals de l’any 2023, la construcció de cabanes: tipus 
galliners, tipus casetes d’eines o aixoplucs, perquè no estava regulat i llavors també 
aprofitarem l’ocasió per regular aquests tipus de construccions, a on i com es poden fer. 
Llavors, una suspensió temporal que per molt que digui el Decret que pot ser de fins a 
1 any, segons la Llei, la voluntat és que sigui a molt curt termini i no s’ha d’espantar 
ningú, perquè el que no volem és restringir més les construccions sinó treballar l’encaix 
i la imatge d’aquestes dins les valls de Canillo.  
 
Finalitzada l’exposició d’aquest punt es procedeix a la votació. La proposta s’aprova per 
unanimitat.  
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Seguidament es transcriu el contingut del decret que es publicarà al BOPA per la seva 
deguda i correcta eficàcia administrativa: 
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6. Proposta i aprovació, si escau, de la convocatòria de diferents concursos: 

 
El Sr. Cònsol cedeix la paraula al President de la Comissió de Finances, Tràmits i 
Sistemes d’Informació. 
 
L’Hble. Sr. Rodríguez exposa que tenim dos concursos: un és de l’oficina tècnica de 
l’Administració Electrònica, del qual intentaré donar una mica d’explicació al respecte, ja 
que l’Administració Electrònica és una paraula que té un domini molt extens. Moltes 
vegades simplifiquem i pensem que l’Administració Electrònica és una web des de la 
qual puc fer tramitació, i és això i molt més que això. El que hem de recordar és que 
totes les administracions i moltes empreses estan començant a eliminar el paper i a 
generar documents electrònics. Els documents electrònics s’han de gestionar, per tant 
s’ha de saber quins documents electrònics té el Comú de Canillo, aquests documents 
quines dades o etiquetes se’ls hi haurà de posar, perquè en algun moment del temps 
els hauré de posar en un arxiu electrònic, per tant, estem buscant aquesta oficina 
tècnica, aquesta persona que ens acompanyi i tenir un full de ruta per saber de forma 
clara com digitalitzem els documents, en quin format guardem aquests documents, 
quines etiquetes posem als documents i quan els dipositem a un arxiu electrònic, perquè 
d’aquí 5, 10 o 15 anys els podem retrobar de la mateixa manera en què es troben en un 
arxiu paper. Per tant, Sr. Cònsol, el que busquem aquí és una empresa que ens ajudi a 
desenvolupar bé aquest full de ruta, que ho fem bé i que sobretot avancem d’una forma 
ferma, ja que cada cop tenim més documents i si no fem res correm el risc que amb el 
temps no els trobem, perquè els guardem en carpetes locals, els allotgem on no toca o 
no els hi posem les dades necessàries per a la seva gestió futura. Aquest és un dels 
concursos, i l’altre que ja he fet un petit esment amb el pressupost, en les inversions, es 
tracta que és aquesta nova eina o aplicació informàtica per gestió econòmica i financera 
del Comú de Canillo. Aquest, clarament busca una eina que suporti els processos 
financers del Comú d’una forma eficient i sobretot robusta i coherent. Ja que les dades 
econòmiques i financeres són cabdals per qualsevol Administració i empresa, per tant 
busquem una eina que solventi bé tots aquests processos i a la vegada que permeti que 
totes les dades que són necessàries del dia a dia del Comú per la gestió del pressupost, 
per la gestió comptable funcioni perfectament i sobretot la dada sigui ferma. Aquests 
són els dos concursos, Sr. Cònsol que són objecte de proposta de licitació.  
 
Finalitzada la intervenció del Conseller, Hble. Sr. Rodríguez, el Sr. Cònsol demana si hi 
ha alguna observació al respecte i dona pas a la votació de la proposta, la qual és 
aprovada per assentiment. 
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Seguidament es transcriu l’informe favorable d’Intervenció, la memòria justificativa 
d’urgència del concurs i l’edicte per a la contractació dels serveis d’una oficina tècnica 
d’assistència a la implantació de l’administració electrònica al Comú:  
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Seguidament es transcriu l’informe favorable d’Intervenció, la memòria de la sol·licitud 
de despesa del concurs i l’edicte per a l’adquisició d’un programa de gestió econòmica: 
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7. Informar dels acords de les Juntes de Govern de data 17 i 24 de gener de 2024. 

 
L’Hble. Sr. Jordi Alcobé informa de les actes aprovades i ratificades de Junta de Govern 

de dates 17 i 24 de gener de 2024. 

D’acord amb el que disposa l’article 26.2 de l’Ordinació d’organització i funcionament 

dels Comuns. 

 

l Sr. Cònsol informa que se suspèn la sessió de Consell de Comú fins a les 19 hores on 

es celebrarà la tradiconal subhasta dels cortons de la parròquia de Canillo. 

A les 19.15 hores es reinicia la sessió de Consell de Comú i el Sr. Cònsol  comenta als 

assistents que es repren la sessió que s’ha iniciat a les 17.30 hores, amb el corresponent 

Ordre del Dia i que, ara, es continuarà donant pas als punts núm. 8 i 9. 

El Sr. Cònsol dona la benvinguda a totes les autoritats assistents, als veïns de Canillo, 

pagesos i ramaders de la parròquia de Canillo i tot el Consell de Comú aquí present. 

Aquest Consell de Comú és tradicional i molt important per a les parròquies andorranes. 

És un dels primers Consells Sabuts de l’any, en el qual s’arrendaven les muntanyes i 

també es fixaven els tribus que són les talles. Aquestes són un sinònim de tribut, 

contribució o compensació que havien de fer els veïns de la parròquia per la qüestia, 

pels delmes o per aportar fons a Casa Comuna. I la tava, prové d’un nom arab “tava”, 

també, que vol dir arrendar. No només s’arrendaven les muntayes sinó que també 

s’arrendava l’hostal del Comú, la carnisseria del Comú i altres elements patrimonials del 

Comú. Afegir arrendaments al nom de tava és duplicar el concepte d’arrendament, 

segurament tava ja vol dir arrendament, s’ha perdut l’origen del nom i s’ha afegit 

arrendaments. Però el Consell de les Talles, Tabes i Arrendaments vol dir la mateixa 

cosa, és com dir el Roc del Quer, que vol dir Roc, Roc del Roc. M’he permès fer un 

parèntesi històric de l’origent d’aquest nom del Consell. Al segle XVIII després d’aquest 

Consell es feia un sopar amb tots els veïns de la parròquia de Canillo, això avui dia no 

es possible i es redueix a un sopar amb les autoritats de la parròquia. Per tant, s’oferirà 

un aperitiu per a tots els assistents avui presents.  

El Sr. Cònsol procedeix dient que feta aquesta introducció, que no farà cada any, 

provocant un somriure de tots els assistents, vol fer un minut de silenci, si li permeten, 

pel Pere Torres Casal (es projecta en les pantalles una fotografia de l’estimat difunt), 

que ens va deixar fa cinc dies, el primer centenari de la parròquia de Canillo que va ser 

cònsol menor els anys 1976-1977 i del 1980-1983. 

Es posen tots els presents a la sala drets. 

El Sr. Cònsol reprén la sessió de Consell de Comú i dona pas al punt núm. 8 de l’Ordre 

del Dia. 
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8. Proposta i aprovació, si escau, de l’Ordinació d’Arrestos de la parròquia de 

Canillo de l’any 2024. 

L’Hble. Sr. Alcobé comenta que en aquest punt explicarà els canvis que ha patit aquesta 
Ordinació, respecte a l’any 2023, però no es donarà lectura de tots els Arrestos, ja que 
és molt llarg i dens.  
 
Pel que fa a l’article núm. 3 que regula l’estacionament de vehicles a la parròquia el que 
es fa aquí és incrementar la sanció de 20€ a 100€ dels vehicles que romanen estacionats 
a la parròquia més de 48 hores consecutives, ja que està prohibit. A l’article núm. 4 que 
regula el càmping o acampada en terreny comunal sense que el Comú ho hagi 
autoritzat, també es regula en algun aspecte, ja que de fet fins a la data no es regulava 
l’autorització per poder acampar i també es prohibeix fer focs d’acampament en aquests 
indrets i també es prohibeix tallar arbres per fer foc, a no ser que es demani la deguda 
autorització i l’incompliment d’aquestes obligacions comporta unes sancions de 200€ la 
1a vegada, 300€ la 2a vegada i 400€ la 3a vegada. L’article núm. 13 regula que una 
persona cali foc als boscos, en aquest cas la sanció era de 601€, o a la muntanya, 
encara que sigui a la gespa, i ara s’imposa la sanció del 6.000€ per calar foc als boscos 
o provocar un incendi forestal a la muntanya. A l’article núm. 15 es regulen els boscos 
de defens que no es pot tallar cap arbre, ni verd ni sec, la sanció era de 6€ per arbre 
tallat i actualment són 100€ per arbre tallat, la primera vegada i la càrrega de llenya 100€ 
més, indegudament agafada. L’article núm. 19 prohibeix de treure fustamenta de la 
parròquia també s’estableix per incompliment una sanció de 65€ per arbre de 
fustamenta treta. L’article núm. 20 que prohibeix llenyar en els boscos de la parròquia, 
sense prèvia autorització del Comú, i es diu la quantitat que es pot treure d’aquesta 
fusta. L’article núm. 31 establia que fins ara es podien tenir ramats de 15 cabres o cabrits 
per particular, doncs, es puja aquesta quantitat a 25 cabres o cabrits. Això queda 
supeditat a un nou arrest del Comú que facilita la tinença de bestiar menut i pel qual el 
Comú subvenciona, des de fa uns mesos, 21€ per cap de bestiar menut a la parròquia 
de Canillo. I finalment, l’article núm. 50bis que regula el tancat dels camins pel pas del 
bestiar en terreny comunal, doncs, prohibeix que es tanquin els camins durant tot l’any. 
 
Finalitzada la intervenció el Sr. Cònsol demana si hi ha alguna objecció, aportació o 
quelcom a dir del present punt, no havent-hi res a dir es procedeix a la votació. La 
proposta és aprovada per unanimitat. 
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Seguidament es transcriu les modificacions de l’Ordinació d’Arrestos de la parròquia de 
Canillo per l’any 2024: 
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Seguidament es transcriu el contingut de l’Ordinació d’Arrestos, la qual serà publicada 

al BOPA per la seva deguda i correcta eficàcia administrativa: 
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9. Subhasta dels Cortons. 

El cònsol major dona pas a la subhasta dels cortons, comenta que es subhastaran 
cortons, herbes mitgeres i solans. A l’època només es subhastaven cortons, al S. XVIII 
herbes mitgeres i també solans, atès de l’increment del bestiar a la parròquia que 
necessita cada vegada de més territori per poder pèixer en particular a l’estiu. 
 
Es procedeix a la subhasta dels cortons. 
 

Seguidament es transcriu el resultat de l’esmentada subhasta: 
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Conclosa la subhasta dels cortons de la parròquia de Canillo, l’Hble. Sr. Alcobé comenta 
que en pantalla es pot veure com han quedat repartits els diferents cortons, les cases 
que els han arrendat, així com les marques, dient que ens hem copiat una mica del 
Comú d’Encamp i agraeix la feina feta al respecte als tècnics, Sr. Sergi Ubach i Sr. 
Miquel Cabrera. 
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Finalment el Sr. Cònsol anuncia a tots els presents a la sessió de Consell de Comú, així 
com als mitjans de comunicació del canvi del rètol de la façana del Comú de Canillo que 
passarà ha dir “Casa Comuna”, en comptes de “Comú de Canillo.  
Tots els presents poden observar en pantalla el render de la nova imatge del rètol del 
Comú de Canillo. El Sr. Cònsol comenta que el nom tradicional és Casa Comuna, i que 
aquesta simbolitza la casa de tots, i dona cabuda a tots els veïns de la parròquia de 
Canillo. 
 
 
Abans de donar per finalitzada la sessió de Consell de Comú, l’Hble. Sr. Jordi Alcobé 
Font reitera els seus agraïments a les autoritats presents, així com als ramaders de la 
parròquia, als mitjans de comunicació i als consellers de Comú. 
 

I atès que no hi ha més assumptes què tractar, el cònsol major dona per acabada la 
sessió a les 20.00 hores, de la qual s’estén aquesta acta per a la deguda constància de 
tot allò esdevingut. 
 
 
 
 
 
 
 
P.O. del Comú       
La secretària general   El cònsol major 
Meritxell Moya Delgado   Jordi Alcobé Font 
 


